
 Protokół ze spotkania w dniu 16 marca 2022 r. Rady do spraw Kultury przy 

Prezydencie Miasta Suwałk 

 

Spotkanie odbyło się w dniu 16 marca 2022 r. w sali konferencyjnej Urzędu Miejskiego 

w Suwałkach przy ul. Sejneńskiej 13. W spotkaniu uczestniczył Zastępca Prezydenta Miasta 

Suwałk, Roman W. Rynkowski.  

 

 

Przebieg spotkania: 

 

1. Spotkanie otworzył Przewodniczący Rady Sławomir Filipowicz, który powitał 

wszystkich zebranych i oddał głos Z-cy Prezydenta Romanowi Rynkowskiemu. 

2. Z-ca Prezydenta przywitał się ze wszystkimi, odniósł się do programu spotkania 

i zwrócił szczególną uwagę na punkt dotyczący zmian w uchwale dot. stypendiów 

artystycznych dla dzieci i młodzieży oraz w uchwale dot. nagród w dziedzinie kultury. 

3. Przewodniczący zauważył, że program spotkania jest bardzo obszerny i wyraził 

przypuszczenie, że nie wszystkie tematy uda się omówić na obecnym spotkaniu. 

Następnie przeszedł do tematu Roku Marii Konopnickiej w Suwałkach i kalendarza 

wydarzeń. 

4. Głos zabrała Pani Agnieszka Domalewska, p.o. Wydziału Kultury i Sportu, która 

pokrótce przedstawiła program obchodów. Wskazała, że najwięcej wydarzeń będzie 

miało miejsce w drugiej połowie maja, co ma związek z przypadającą wówczas 180. 

rocznicą urodzin poetki. Między innymi otwarta zostanie wówczas multimedialna, 

interaktywna wystawa poświęcona poetce w Muzeum im. Marii Konopnickiej oraz 

odbędzie się zjazd potomków Konopnickiej. P. Domalewska poinformowała, że 

przedstawiony kalendarz zostanie poszerzony o wydarzenia, które będą realizowane 

jako zadania publiczne w ramach otwartego konkursu ofert w zakresie kultury. 

5. Z-ca Prezydenta wspomniał, że w Kaliszu, kolejnym po  Suwałkach, miejscu 

zamieszkania Konopnickiej, również planowane są uroczyste obchody roku poetki. 

Ponadto, dodał, że w suwalskie obchody włączyły się także nasze szkoły 

i przedszkola.   

6. Przewodniczący zauważył, że Maria Konopnicka znana jest przede wszystkim jako 

autorka literatury dla dzieci, a jemu osobiście brakuje pokazania jej jako działaczki 

społecznej.  

7. Pan Maciej Ambrosiewicz zaproponował, aby do propagowania wiedzy o poetce 

włączyć również wątek lwowski. W ramach obchodów prowadzone będą bowiem 

panele dyskusyjne, w trakcie których można byłoby ten wątek poruszyć. 

8. Przewodniczący przeszedł do kolejnego tematu spotkania czyli kalendarza wydarzeń 

na 2022 rok. 

9. Głos zabrała pani Agnieszka Domalewska, która na początku powiedziała 

o kwietniowej rozgrzewce bluesowej i konferencji dot. Suwałki Blues Festival 2022. 

10. Zastępca Prezydenta kontynuując temat SBF, poinformował o nowości w tegorocznej 

edycji festiwalu czyli o dodatkowym biletowanym koncercie na Suwałki Arena 

z gwiazdami światowego formatu, który zaplanowano w ostatnim dniu imprezy, tj. 10 

lipca.  

11. Następnie zaakcentował drugą dużą imprezę, a mianowicie Festiwal Filmowy „Wajda 

na nowo”. Tegoroczna edycja poświęcona będzie twórczości Feliksa Falka. Poza 

reżyserem gośćmi festiwalu będą znani aktorzy jak Olgierd Łukaszewicz, Emilia 

Krakowska, Jerzy Stuhr, Andrzej Chyra. Zastępca Prezydenta zauważył, że większy 

nacisk powinien być położony na promocję imprezy, zwłaszcza konkursu filmów 



młodych reżyserów. Pokaz zwycięskich filmów być może uda się w tym roku 

zorganizować w Cinema Lumiere. 

12. Głos ponownie zabrała pani Agnieszka Domalewska, która powiedziała o majowym 

koncercie „Kantata o Suwałkach” oraz o Strefie Odkrywania, Wyobraźni i Aktywności 

w skrócie SOWA. Jest to projekt realizowany wraz z warszawskim Centrum Nauki 

Kopernik. Multimedialna, interaktywna wystawa zostanie otwarta w maju w Parku 

Naukowo-Technologicznym Polska-Wschód w Suwałkach. 

13. Zastępca Prezydenta odniósł się do lokalizacji SOWY, tłumacząc ją brakiem oferty 

kulturalnej w południowej, rozwijającej się części Suwałk. Istnieje potrzeba 

zbudowania takiej oferty dla zwiększającej się liczby mieszkańców w tym rejonie 

miasta. Stąd pojawił się pomysł, aby założyć tam również filię biblioteki. 

14. Pani Agnieszka Domalewska zwróciła uwagę, że kalendarz wydarzeń na 2022 rok 

zawiera również duże imprezy sportowe, jak choćby Reso Półmaraton i Mistrzostwa 

Polski w Lekkoatletyce. Wspomniała również, że nie zabraknie stałych punktów 

w kalendarium jak Piknik Kawaleryjski, Jarmark Folkloru, Dni Suwałk, Festyn 

Jaćwieski czy Piknik Kulinarny „Sąsiedzi przy stole”. Ponadto, 25 czerwca na lotnisku 

odbędzie się finał Szybowcowych Mistrzostw Polski połączony z koncertem na 

Powitanie Lata. 

15. Pan Henryk Kudela zawnioskował o uwzględnienie w kalendarzu wydarzeń 95. 

rocznicy urodzin Andrzeja Strumiłło. W jego opinii osoba artysty nie została 

upamiętniona we właściwy sposób z uwagi na czas pandemii, w jakim zmarł Andrzej 

Strumiłło. Pan Kudela zaproponował, aby zorganizować w 2022 roku jakieś 

wydarzenie dedykowane artyście zasłużonemu dla Suwałk.  

16. Ponadto, przypomniał o nadaniu Galerii Sztuki „Stara Łaźnia” imienia Andrzeja 

Strumiłło. Wywiązała się dyskusja na ten temat.  

17. Pan Maciej Ambrosiewicz zaapelował, aby nie śpieszyć się z takimi decyzjami. 

Powołał się na praktyki stosowane w USA, gdzie dopiero po 25 latach od śmierci 

znanej osoby podejmowane są takie kroki. Dodał, że proponując takie rozwiązanie, 

nie odnosi się do tego konkretnego nazwiska, tj. Andrzeja Strumiłły, ale do wszelkich 

pomysłów nazywania obiektów imieniem zmarłej osoby. 

18. Pani Eliza Ptaszyńska zgodziła się z panem Ambrosiewiczem i stwierdziła, że Andrzej 

Strumiłło był artystą bardzo docenianym przez miasto. Świadczy o tym chociażby 

fakt, że jeszcze za jego życia w Suwałkach funkcjonowała galeria nazwana jego 

imieniem. W jej opinii twórczość A. Strumiłły na pewno nie zostanie zapomniana. 

W Galerii Sztuki „Stara Łaźnia” są organizowane wystawy jego prac. Ponadto, 

niejednokrotnie ona sama udostępniała materiały dot. artysty osobom, które biorą 

udział w sympozjach, konferencjach itd. 

19. W związku z wywołanym tematem Przewodniczący przeszedł do kolejnego punktu  

programu posiedzenia czyli wystawiennictwa w Suwałkach. 

20. Pani Eliza Ptaszyńska zauważyła, że należy dawać przestrzeń różnym artystom. 

Stwierdziła, że jako naród przetrwaliśmy 123 niewoli tylko dzięki kulturze i poczuciu 

tożsamości narodowej, którą nam ona daje. Z tego względu należy regularnie 

gromadzić dzieła sztuki polskich artystów. Nawiązując do poziomu wystawiennictwa 

w Suwałkach, przypomniała o ogromnej kolekcji dzieł sztuki, którą podarowała 

Muzeum Okręgowemu w Suwałkach pani Izabela Roman. Pani Ptaszyńska wyraziła 

nadzieję, że jako Muzeum będą mogli zorganizować wystawę tych dzieł w Galerii 

Sztuki „Stara Łaźnia”. 

21. Członkowie Rady zgodzili się co do tego, że przestrzeni wystawienniczej jest w 

mieście wystarczająco dużo, ale trzeba ją odpowiednio zorganizować. 



22. Zastępca Prezydenta stwierdził, że potrzebne jest spotkanie pracowników Suwalskiego 

Ośrodka Kultury i Muzeum Okręgowego, aby omówić ten temat. 

23. Pani Eliza Ptaszyńska poruszyła temat pozyskiwania środków na zakup dzieł sztuki 

z programów MKiDN, w których potrzebny jest wkład własny. Programy 

ministerialne są jednym z lepszych źródeł zakupu dzieł sztuki, gdyż dofinansowanie 

pokrywa większą część kwoty zakupu. Wymagany wkład własny jest z reguły 

nieduży, a i tak jest problem z jego pozyskaniem. 

24. Zastępca Prezydenta zwrócił uwagę na to, że konieczna jest większa promocja 

kolekcji dzieł sztuki, które posiadamy wśród dzieci i młodzieży. 

25. Pani Eliza Ptaszyńska zgodziła się z tym, mówiąc, że jest taka potrzeba i jeszcze 

można w tym temacie wiele zrobić. Wróciła do tematu gromadzenia 

i upowszechniania i wspomniała o artystach związanych z Suwalszczyzną - Marku 

i Janinie Freudenreich oraz Elżbiecie i Marianie Murawskich. 

26. Przewodniczący Rady zwrócił również uwagę na konieczność wymiany między 

miastami w kontekście wystawiennictwa. 

27. W tym momencie Zastępca Prezydenta był zmuszony opuścić spotkanie, prosząc 

jeszcze o zaopiniowanie proponowanych zmian w uchwale o stypendiach 

artystycznych dla dzieci i młodzieży oraz w uchwale dotyczącej nagród w dziedzinie 

kultury. Wyjaśnił pokrótce, na czym zmiany mają polegać: 

 w uchwale dot. stypendiów artystycznych określony zostanie ilościowy podział 

stypendiów na poszczególne dziedziny sztuki. Biorąc pod uwagę ilość 

wniosków o stypendia dotyczących poszczególnych dziedzin sztuki, które 

wpływają podczas naboru, określono ilość stypendiów, które mogą być 

przyznane w danej dziedzinie. Ma to stanowić zachętę dla dzieci i młodzieży, 

działających w mniej licznie reprezentowanych w naborze dziedzinach sztuki, 

takich jak np. teatr czy sztuki plastyczne, do ubiegania się o stypendium; 

 w uchwale dot. nagród w dziedzinie kultury proponuje się m.in. 

doprecyzowanie zapisu dotyczącego przyznawania nagród dorocznych 

pracownikom instytucji kultury i nauczycielom szkół artystycznych 

o informację, że mogą je otrzymać za szczególne osiągnięcia i udział 

w działaniach wykraczające poza obowiązki zawodowe oraz wprowadzenie 

warunku przyznania nagrody jubileuszowej, jakim ma być prowadzenie 

w ostatnich pięciu latach aktywnej działalności. 

28. Członkowie Rady obecni na posiedzeniu jednogłośnie pozytywnie zaopiniowali 

propozycję w/w zmian. 

29. Przewodniczący Rady zaproponował, aby dwa obszerne tematy, które pozostały, czyli 

pkt. 4 - Medioteka – informacja o konkursie na projekt budynku, dyskusja nad 

koncepcją funkcjonowania instytucji i pkt. 7 - Założenia działalności w zakresie 

kultury w strategii rozwoju Suwałk do 2030, omówić już na kolejnym spotkaniu Rady. 

30. Pani Agnieszka Domalewska jedynie krótko poinformowała, że został ogłoszony drugi 

konkurs na koncepcję architektoniczną Medioteki. 

31. Przewodniczący Rady stwierdził, że nowa biblioteka będzie szansą dla Suwałk, aby 

zaistnieć, ponieważ brak jest takich nowoczesnych obiektów w północno-wschodniej 

Polsce. Jednocześnie zwrócił uwagę, aby nie przeceniać elektronicznych nośników 

informacji, ponieważ przy dzisiejszym tempie rozwoju nowych technologii, bardzo 

szybko się starzeją. Według opinii fachowców po dokumencie elektronicznym 

w niedługiej perspektywie czasu nie pozostanie nic. Warto więc dalej wzbogacać 

i gromadzić tradycyjne, papierowe zbiory. 

32. Pan Maciej Ambrosiewicz zauważył, że na przyszłym posiedzeniu Rady należy 

poruszyć temat uchwał dot. stypendiów i nagród w kontekście możliwości 



przyznawania ich uchodźcom z Ukrainy, którzy zamieszkają w Suwałkach. Zgodzili 

się z tym pozostali członkowie Rady obecni na spotkaniu. 

33. Przewodniczący Rady poruszył temat częstotliwości spotkań Rady ds. Kultury. 

Zaproponowano, aby odbywały się regularnie co 2 miesiące.   

34. Z uwagi na to, że nie omówiono wszystkich tematów, które znalazły się w programie 

posiedzenia, ustalono, że najbliższe spotkanie Rady odbędzie się za 3 tygodnie. 

Konkretny termin zostanie jeszcze uzgodniony. Na tym spotkanie zakończono.  

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Sporządziła: Justyna Siedlecka-Dziemian 

Wydział Kultury i Sportu 

Urząd Miejski Suwałki 

Przewodniczący Rady ds. Kultury 

 

Sławomir Filipowicz 

 


